
': tessáonl* • MUarlMl

,atoi —* ‘■^"‘ESf'St’Ste-
■ *> ./ '■ . ' !af'\."' , v ÍA • ' ' \ íi'V- .-■ -■ '

A ayUitos •aet^uéew^^ oimn mtoíawl.
MBajM jsekta aa ÜXÓwktől váriunk - aá^gS&J»^^°Tkfr.



£ - ’ - . •■ ■’• • • .. - •< ’ .* ■ ' ’ ’ k. :<< ' " . . 
■- \'■ ; ■ - ■ ...-,x- _ .. . - r..........y— •• " ;■ ’

- káde»k rí átvétele ét akUviUM la kifejlődjék. \

iwa eay wJLő®^Ib®s4úk

'• *''’ ’ * W- rvT” \ '* /j -r . c



<■

í.

>

• • s ”• ’ z<*

K.

.zUj fejezetét nyitottak meg a zene tudomány és a zenemtíirás 
területén Kodály,Szabolcsi Bende művei, Pálóozy könyvének 
kritikai kiadása, Gyulai-Kodály :Arany János népdalgylijte~ 
ménye, a Kodály Emlékkönyv#
Zénetudésáink>egy részének még ninos meg a kellő kaposolata 
ujp életünkkel# Még mindig van bizényos tultengés az

< vonalán és kévésebb az aktivitás a f eldolgozás és a 
összefoglalás területén#
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2. / Az Akadémia tudományos osztályainak a 1953. május hónapban
a Nagygyűlésen kívül végzett munkájáról*
Az I» Osztály vezetősége a Nagygyűlésen kívül foglalkozott a 
Magyar Nyelvőr ügyével, a Horváth János vitával, valamint a 
szótárkiadás rendezésével* Csak két bizottság /a Világirodalmi 
és Nyelvtudományi/ tartotta meg ülését, a többinek junius hó
nap folyamán ezt pótolnia kell*
A II» Osztályon a Pedagógiatörténeti Albizottság jó vitát ren
dezett a Ravasz-Felkai Pedagógiátőrténeti tankönyvről. E hónap
ban folytak a Történész Kongresszus előkészületei.
A III* Osztályon a Matematikai,állandó Bizottság felülvizsgál- 
ta a szegedi Tudományégyetem Matematikai Intézetének munkáját 
és határozatokat hozott az intézet munkájának megjavításárai' 
A Fizikai Állandó Bizottság javaslatot tett a fizikus káder
utánpótlásra “és a Szovjetunióban tanuló ösztöndíjas fizikusok 
szakosodására vonatkozólag, véleményezte a kísérleti fizikai 
pktatás prograwjátt- Közös osztályvezetőségi ülést tartottak 
á VI. osztállyal, ahol a matematikusok-fizlkusok és a Műszaki 
Osztály közötti Kapcsolat kialakítását tárgyalták meg. Az Osz
tály elkészítette a felügyelete ka alá tartozó FŐM idézetek 
1J54* évi fejlesztési tervét;
A IV • Osztályon a szakbizottságok átdolgozták a TMB által meg
adott szempontok alapján a kandidátusi minimumot, foglalkoztak 
az aspiránsfelvételi vizsga anyagának meghatározásával* Ezen
kívül pl* a Zoológiái Szakbizottság foglalkozott a tihanyi 
intézet Állatélettani Osztályán folyó tudományos kutatómunka 
megvitatásával, több fontos kutatási részletfeladatr%hívta 
fel a figyelmet és perspektívát adott az osztály kutatómunká
jához. Az osztályvezetőség határozata alapján összeállították 
a témafelelősök részére a részlettémák jegyzékét és feladatai
kat, ezenkívül az intézeti jelentések tartalmára és össze
állítására vonatkozóan konkrét utasításokat adtak intézeteik 

1 felé*
Az V* Osztályon az osztályvezetőség értékelte a Korányi -Ván- 
dorgyűlésti T'vándorgyűlés hibáiból okulva a következő évi 
tematika előkészítését már most megkezdik; Az Élettani Bizott
ság több Ízben foglalkozott a MÉT KIK? Vándorgyűlésének előké
szítésével* Kellner levelező tag felolvasó ülésen számolt be 
a szovjetunióban szerzett tapasztalatai egy részéről. Megkezdte 
munkáját a Gyermek Bőrgyógyászati Bizottság keretében az Antrophia 
Szekciói Az osztályvezetőség meglátogatta a pécsi egyetemet* A 
kómplex bizottságok közül a Szilikózis Bizottság ebben a hónap-, 
hap tartotta meg első ülését, amely felfedte a szilikózis elleni 
gyakorlati intézkedések terén megmutatkozó igen súlyos hiányos
ságokat;5
A VI.’ Osztályon a bizottságok a második ötéves tudományos kuta- 
tási terv előkészítésével kapcsolatban a tudományt erület feltá
rását végezték. A Vegyigépészeti Szakbizottság foglalkozott a 
vegyipari Gépek Tanszékének munkájával, a Geodéziai Szakbizott
ság a Miskolci Műszaki Egyetem Geodéziai Tanszékét ellenőrizte*
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Osztályon a bizottságok a második ötéves tudományos kuta- 
erv előkészítésével kapcsolatban a, tudományterület feltá

rását végezték. A Vegyigépészeti Szakbizottság foglalkozott a 
vegyipari Gépek Tanszékének munkájával, a Geodéziai Szakbizott- 

k a mlakulvl Cc‘ffríni Tanszékét ellenőrizte.
_ Timföldgyártási Szakbizottság a baúxitok IWos feldolgozására 
javasolható eljárásokkal foglalkozott. A Méréstechnikai Főbi- 
zottság javaslatot .készített a Minisztertanács felé Optikai. 
Tröszt felállítására vonatkozólag. Az Alkalmazott Geofizikai 
Szakbizottság ülésén nagy érdeklődéssel vettek részt Amsula 
és Bursa /Brno Mozartévá- 1/ csehszlovák geofizikusok, akik
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iíályülés előtt 
ugyan a nagygyűlés! osztálytitkári beszámolót, de ez forrná- ' 
lis volt és érdemi segítséget nem nyújtott* A bizottsági \

alta Jakó Lajos előadását^, melynek 
technológiai irányok és koksz elő— 
" “ ■ ‘ '. .w “ " * ~ ‘ ' i

Bizottság megtartotta alakuló ülését, melyen megvitatták a 
működésben"elkész ~ „
irányaira vonatkozó tervezet* Felolvasó ülés keretében 
Varga József akadémikus és Lengyel Béla meghívott fcartott 
előadást és bemutatásra kerültek az Acta Chímioa Huhgarica-

....... w

’ Magyarországon hosszabb tanulmányúton voltak*
* ' A VII* Osztály vezetősége határozatot hozott, hogy a jövőben 

a hagy vegyipari létesítmények problémái oszíáíyülés élőt*- 
kerüljenek megtárgyalásra.'kz osztályvezetőség megvitatta 
lis volt és"érdemi segítséget nem nyújtott* A'bizottsági 
üléseken több előadás hangzott el pl. a Szénfeldolgozó 
Szakbizottság megtárgyalta Jakó Lajos előadását^, melynek 
oime «UJ vaskohászati technológiai irányok és koksz el' 
állítási lehetőségei közötti kapcsolatok”. A Korróziós 
Bizottság megtartotta alakuló ülését? melyen megvi' 
bizottság programmját* A Vegyipari Minisztériummal éggvűtt- 
müködésben elkészült a vegyipari kutatás fejlesztésének főbb 
irányaira vonatkozó tervezet* Felolvasó ülés keretében <
Varga József akadémikus és Lengyel Béla meghívott fcartott 
előadást és bemutatásra kerültek azActa Chímioa Huhgarica- < 
bán megjelenő cikkek összefoglalói*
A VIII* Osztályk készített a «Hövényaeaesités általános

> helyzet é^-’rőle gy. kiértékelést, amely feltárta a felszaba
dulás előtti növénynemesit és helyzetét, foglalkozott a nö
vénynemes itők jelenlegi munkáival és eredményeivel* Értékel
te az osztály az állatorvostudomány jelenlegi helyzetét, rá
mutatott a hibákra és hiányosságokra^ Résztvett az osztály 
az országos minőségi vetőmagtermesztési ankét előkészítésében* 
Megtartotta ajakulo ülését a Természetátalakitó Kompl.ex Bi
zottság, ahol megvitatták és elfogadták a púnkat érvét •.Kidől—- 
gázt a az„osztály a martonvásári Növénytermelési, valamint az 
Illategészségügyi Kutató Intézet jelenlegi, valamint távolabbi 
fejlesztési tervét*

5./ Javaslatot készítettünk a Felsőoktatási Minisztérium felé a 
tanszéki kutatómunka ellenőrzését célzó téma- és munkanapló 
kötelező bevezetésére*
■''■* y;. .
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4./ Nagy? Imre levelező tag /Közgyűlés óta akadémikus/ május 26.-án 
kedden délelőtt lo órakor tartotta szákfoglalóját:

yfBl A munkás-paraszt szövetség gazdasági alapjai a "
kapitalizmusból a szocializmusba való átmenet

J
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A munkás-parasztszövetség gazdasági alapjai a 
kapitalizmusból a szocializmusba, való átmenet 
szakaszán a népi demokratikks országokban.
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